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هفته هفتم لیگ برتر
خروج موقت پرسپولیس از بحران

در دومی��ن روز هفت��ه هفتم لی��گ برتر، 
تراکتورس��ازی تبری��ز از س��اعت 16:20 در 
ورزشگاه یادگار امام تبریز میزبان پرسپولیس 
تهران بود که این دیدار در نهایت با برتری یک 
بر صفر پرسپولیس به پایان رسید. تک گل این 
دیدار را جری بنتس��ون در دقیق��ه 70 از روی 
نقط��ه پنالتی به ثم��ر رس��اند.  در 15 دقیقه 
نخست بازی، دو تیم بازی متعادلی را به نمایش 
گذاشتند و توپ بیشتر در میانه های میدان در 
جریان بود اما هرچه از زمان بازی می گذشت، 
پرسپولیسی ها تسلط بیشتری نسبت به بازی 
پیدا می کردند. سرخپوش��ان تهرانی در نیمه 
نخست توانستند یکی، دو فرصت نصفه ونیمه 
روی دروازه حری��ف خلق کنند که در یکی از 
این فرصت ها در دقیقه 20 روی حرکت خوبی 
که یاران پرسپولیس انجام دادند، مهدی طارمی 
درون محوط��ه جریمه تراکتورس��ازی فرصت 
خوب��ی برای ب��از ک��ردن دروازه داش��ت اما با 
واکنش خوب اخباری مواجه شد. نکته جالب 
درگیری های بیش از حد بازیکنان پرسپولیس 
و تراکتورسازی زمان ارسال ضربات ایستگاهی 
تیم میهمان در محوطه جریمه تیم تبریزی بود 
که در نهایت باعث ش��د ترک��ی 2 بار از کارت 
زرد خ��ود برای پای��ان دادن به این درگیری ها 
اس��تفاده کند. پرسپولیس نیمه دوم را توفانی 
آغاز کرد و در همان دقایق ابتدایی چند فرصت 
خوب گلزن��ی را روی دروازه تراکتور خلق کرد 
که با بی دقتی مهاجمان و البته عملکرد خوب 
اخباری این فرصت ها به گل تبدیل نش��د. در 
ادامه با اینکه بازی به تعادل کشیده شده بود اما 
سرخپوشان تهرانی باز هم روی دروازه حریف 
 خطرس��از شدند و توانس��تند دروازه حریف را 

باز کنند.
 سپاهان بالاخره شکست خورد ■

در آغاز هفته هفتم لیگ برتر اولین شکست 
فصل س��پاهان رقم خورد و ش��اگردان عبدالله  
ویسی موفق شدند در مشهد 3 امتیاز شیرین 
بگیرند. همچنین در یکی از مهم ترین دیدارهای 
این هفته سپاهان، مدافع عنوان قهرمانی در قم 
با یک گل مغلوب ش��اگردان علی دایی ش��د. 
جلال الدی��ن علی محم��دی در دقیقه 6 زننده 
این گل بود و ش��اگردان فرکی نتوانس��تند در 
فرصت 84 دقیق��ه ای این گل را جبران کنند. 
این در حالی اس��ت که با توجه به صدرنشینی 
استقلال تهران، سپاهانی ها به گرفتن امتیاز در 
این بازی احتیاج داشتند اما بازی خوب صبای 
قم اولین شکست آنها را رقم زد.  در دیگر بازی 
تیم فوتبال استقلال خوزستان موفق شد با یک 
گل س��یاه جامگان که روی نوار شکست افتاده 
را در ورزش��گاه ثامن الائمه)ع( مشهد از پیش 
رو بردارد. حس��ن بیت سعید مهاجم استقلال 
خوزستان در دقیقه 85 دروازه سیاه جامگان را 
ب��از کرد و با همین نتیجه تیمش را با پیروزی 
راهی رختکن کرد. در نیمه نخس��ت این بازی 
براثر خط��ای »موس��ی کولی بال��ی« بازیکن 
تیم اس��تقلال خوزس��تان یک پنالت��ی برای 
س��یاه جامگان رقم خورد اما رضا عنایتی زننده 
این پنالتی این موقعیت را از دست داد و پنالتی 
س��یاه جامگان و موقعیت به دست آمده ثمری 
برای این تیم نداش��ت. بدین ترتیب ش��اگران 
 عبدالله ویس��ی با ای��ن پیروزی ش��یرین و با
14 امتیاز جایگاه س��ومی خ��ود در جدول را 
تثبیت کردند. همچنی��ن در دیگر بازی اولین 
روز هفته هفتم لیگ برتر، تیم فوتبال س��ایپا 
با یک گل  فولاد خوزس��تان را شکس��ت داد. 
جدال این 2 تیم در پایان با برتری یک بر صفر 
تیم سایپا خاتمه یافت. جواد نکونام در دقیقه 
83 زنن��ده تنها گل 3 امتیازی این دیدار برای 
نارنجی پوش��ان بود. فولاد با پذیرش چهارمین 
شکست خود، بدون کسب پیروزی همچنان در 

قعر جدول قرار گرفته است.

صعود تیم ملی فوتسال بانوان  
به فینال آسیا

تیم ملی فوتسال بانوان ایران با برتری برابر 
تایلند به فینال مسابقات قهرمانی آسیا صعود 
کرد. در اولین بازی مرحله نیمه نهایی مسابقات 
فوتس��ال قهرمانی زنان آس��یا تیم ملی ایران از 
ساعت 12 به وقت تهران رودرروی تیم قدرتمند 
تایلند قرار گرفت و با یک گل حریف خود را از 
پیش رو برداش��ت و راهی فینال شد. تیم ایران 
با ترکیب فرزانه توسلی،  فرشته کریمی، سپیده 
زری��ن راد، فهیم��ه زارعی و فاطم��ه اعتدادی 
و تایلن��د نیز با پینیپا کامولپ��ات،  هاتایچانک 
تاپاکن،  سیرانیا اسریمان، پراپاسپورن اسریروج 
و ساسیچا فوتیوونگ بازی را آغاز کردند. فینال 
این مسابقات شنبه ساعت 14:30 به وقت ایران 
برگزار می شود. تیم ملی ایران با 3 پیروزی برابر 
تیم ه��ای هنگ کنگ، مالزی و ازبکس��تان به 
عنوان صدرنشین راهی نیمه نهایی شد. اولین 
 دوره مس��ابقات قهرمانی فوتسال زنان آسیا از 
30 ش��هریور در مالزی آغاز ش��ده است. علی 
کفاش��یان، دکتر الهه عرب عامری، مس��ؤولان 
سفارت ایران در مالزی و رئیس کمیته فوتسال 

تایلند این دیدار را از نزدیک تماشا کردند.

دعوت فدراسیونِ خادم از »آقای خاص«
»بنا« به کشتی فرنگی باز می گردد

ی��ک روز پس از آنکه رس��ول خ��ادم برای 
توضیح درب��اره نتایج تیم های کش��تی آزاد و 
فرنگی ای��ران به وزارت ورزش رفت و س��ایت 
این وزارتخانه از قول رئیس این فدراسیون برای 
ایجاد تغییرات در کادر فنی این 2 تیم خبر داد، 
فدراسیون کشتی خبر خوبی را رسانه ای کرد و 
آن ه��م دعوت دوباره از محمد بنا برای حضور 
در تیم ملی کشتی فرنگی بود. چهارشنبه صبح 
و در ش��رایطی که رسانه ها به دلیل عید قربان 
به تعطیلات رفته بودند، جلس��ه ش��ورای فنی 
تیم های ملی کش��تی فرنگی در خانه کشتی 
برگزار ش��د که خروجی آن دع��وت از محمد 
بنا برای حضور در تیم ملی کشتی فرنگی بود. 
پس از پایان این نشست شورای فنی تیم های 
ملی کشتی فرنگی اعلام کرد: »با توجه به اتمام 
قرارداد یکساله کادر فنی فعلی تیم ملی کشتی 
فرنگی بزرگسالان کشور و ضرورت تعیین کادر 
فنی جدید برای سال فنی 95-94، همچنین 
عملکرد و نتایج ناخوش��ایند تیم ملی کش��تی 
فرنگ��ی بزرگس��الان در رقابت ه��ای جهانی 
2015 آمریکا و خواست مردم عزیز کشورمان 
برای حفظ منافع ملی کشتی فرنگی ایران در 
المپیک، ش��ورای فنی تیم های ملی کش��تی 
فرنگی از آقای محمد بنا مربی ارزنده کش��تی 
فرنگی کشور، به عنوان گزینه اول، برای پذیرش 
مسؤولیت سرمربیگری تیم ملی کشتی فرنگی 
بزرگسالان در مسابقات المپیک 2016 برزیل، 
دعوت به عمل می آورد. شورای فنی امید دارد 
ب��ا حضور بدون وقفه این مرب��ی ارزنده، بتوان 
نتایجی در خور و شایسته برای کشتی فرنگی 
ایران در المپیک پیش رو به دست آورد. شورای 
مذک��ور تا 8 مهرماه منتظر اعلام نظر آقای بنا 
درباره پذیرش یا عدم پذیرش مس��ؤولیت یاد 
شده، خواهد بود. همچنین با توجه به شرایط 
ناپایدار فنی در عملکرد تیم های ملی کش��تی 
فرنگی در رده های س��نی نوجوانان و جوانان و 
ضرورت تقویت جدی شرایط فنی پشتوانه های 
فنی کشتی فرنگی کشور که قهرمانان تیم ملی 
ایران، پ��س از المپیک ما خواهن��د بود، مقرر 
شد به منظور تقویت برنامه های تیم های ملی 
مذکور در رده های سنی یاد شده، جناب آقای 
حسن بابک مدیر تیم های ملی کشتی فرنگی 
کش��ور، به طور جدی تمرکز مدیریتی و فنی 
خود را تا پس از المپیک برزیل، صرفا معطوف 
به برنامه های فنی تیم های ملی کشتی فرنگی 
نوجوان��ان و جوانان کند، همه امور مدیریتی و 
اجرایی تیم ملی بزرگس��الان کشتی فرنگی تا 
المپیک، رأسا از س��وی فدراسیون کشتی و با 
هماهنگی کادر فنی ذی ربط دنبال خواهد شد«. 
بعد از این تصمیم، احد پازاج درباره پیش��نهاد 
ش��ورای فنی کشتی فرنگی به محمد بنا برای 
قبول سرمربیگری تیم ملی بزرگسالان و احتمال 
برکناری اش از این پست اظهار کرد: در شورای 
فنی بزرگان کشتی فرنگی ایران و پیشکسوتان 
این رشته حضور دارند و هر تصمیمی که بگیرند 
برای من قابل احترام اس��ت و تابع آن خواهم 
بود. سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی افزود: باید 
همگی تلاش کنیم تا کشتی فرنگی همچنان 
در صحن��ه رقابت با مدعیان جهان باش��د. در 
جلسه ای که چهارشنبه برگزار شد، به اعضای 
شورای فنی اعلام کردم تیم ملی کشتی فرنگی 
ایران همیشه قهرمان دنیا نبوده و در طول تاریخ 
تنها 3 بار روی س��کو رفت��ه که یک مرتبه آن 
مربوط به سال گذشته بود که من هدایت این 
تیم را بر عهده داشتم و توانستیم برای نخستین 
بار قهرمان جهان ش��ویم. وی خاطرنشان کرد: 
کشتی فرنگی همیشه در رقابت های قهرمانی 
جهان نوسان داشته و ما فقط در آزاد برای چند 
سال متوالی توانستیم در کورس قهرمانی باشیم 
و آن هم به دلیل پش��توانه قوی کشتی آزاد در 
ایران است. بخشی از دلایل ناکامی تیم ملی در 
مس��ابقه های لاس وگاس به کادر فنی تیم ملی 
و هم��کاران من باز می گ��ردد و برخی هم به 
اشتباهات فردی کشتی گیران منوط می شود 
البته همکاران من توان شان در همین حد بود 
و تمام س��عی خود را انجام دادند. همه عوامل 
دس��ت به دس��ت هم داد و این نتایج به دست 
آمد. پازاج افزود: تعداد زیادی از کش��تی گیران 
ب��ه دلیل تغییر قوانین و اخطار بازنده ش��دند. 
مثلا انگشت گرفتن در این رقابت ها به سختی 
با جریمه داوران رو به رو می شد که این موضوع 
تاثی��ر زیادی در نحوه نتیجه گیری ما داش��ت. 
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در پاسخ به این 
سوال که در صورت قبول سرمربیگری تیم ملی 
از س��وی محمد بنا آیا حاضر اس��ت به عنوان 
کم��ک مربی در تیم ملی به فعالیت خود ادامه 
دهد، گفت: به عنوان مربی در تیم ملی نخواهم 
مان��د اما هر کمکی که از دس��تم بربیاید برای 

کشتی فرنگی ایران انجام می دهم.

گزارش اخبار

 وحید هاش��میان را در حال حاضر 
می ت��وان جزو مع��دود بازیکنان فوتبال 
ایران دانس��ت که هم��ه مراحل را یک 
ب��ه یک طی ک��رده و اکنون با داش��تن 
بالا تری��ن م��درک مربیگ��ری فوتب��ال 
دنیا، جزو تحصیلکرده ترین هاس��ت، اما 
عجیب نیست که هاش��میان با مدرک 
پرولایس��نس فوتبال آلم��ان جایی در 
فوتب��ال ایران ندارد. مهاجم س��ابق تیم 
ملی و باشگاه بایرن مونیخ در گفت وگو 
ب��ا »وط��ن ام��روز« می گوید ت��ا وقتی 
»ناکاربلدها« در سیس��تم ورزش ایران 
هستند، جایی برای امثال او نیست.  در 
ادامه مصاحبه ما با وحید هاش��میان را 

می خوانید.
***

  ابت�دا می خواهی�م درب�اره آخری�ن 
وضعیت خودتان صحبت کنید. در حال 
حاض�ر که در آلمان به س�ر می برید، آیا 

فعالیتی مرتبط با فوتبال دارید؟
حدود 4 ماه پیش بود که مدرک مربیگری ام را از 
فدراس��یون فوتبال آلمان دریافت کردم. بعد از اینکه 
مدتی به جایی مس��افرت نکرده بودم به ایران آمدم 
تا به کارهای ش��خصی ام بپردازم. با یکی، دو تیم هم 
مذاکرات��ی انج��ام دادم اما برای هم��کاری به نتیجه 
نرس��یدیم. فعلا در بعض��ی از همایش ها یا دوره های 
کوتاه مربیگری ش��رکت می کنم. من همه بازی های 
فوتبال را دنبال می کنم و در اوقات فراغتم کتاب های 
مرتبط با فوتبال را مطالعه می کنم. در حال حاضر هم 
کارهایی انجام می دهم که در آینده با فوتبال مرتبط 

خواهد بود.
  شما بالاترین مدارک مربیگری را در اختیار دارید 
چ�را با وج�ود این همه تجرب�ه در فوتب�ال ایران به 

مربیگری ادامه نمی دهید؟
مدتی قبل صحبت هایی درباره کار من در فوتبال 
ایران انجام شد اما به خاطر اینکه خانواده من در آلمان 
زندگی می کنند دوس��ت داشتم شروع کارم از آلمان 
باشد. قبلا که مجرد بودم فوتبال همه زندگی من را 
تش��کیل داده بود اما الان که ازدواج کرده ام و خداوند 
به من فرزند داده، خانواده ام برایم در اولویت هستند 
برای همین خیلی از انتخاب هایم را با نظر خانواده ام 

انجام می دهم.
  ش�ما و همی�ن ط�ور مه�دی مهدوی کی�ا دوران 
مربیگری را ب�ه صورت اصولی و از پایه آغاز کردید و 
سعی داش�تید این کار را اصولی یاد بگیرید. دلیلش 

چه بود؟
م��ن همان طور که در فوتب��ال پله پله بالا آمدم 
و ت��لاش کردم، هدفم این ب��ود که در مربیگری هم 
همین گونه پیشرفت کنم. در فوتبال آلمان هم غیر 
از این نیس��ت و به شما اجازه نمی دهند که بخواهید 
غیراصولی کار مربیگری را آغاز کنید. شما حتی اگر 
فوتبالیست بزرگی هم باشید، باید درجات مربیگری را 
پله پله پشت سر بگذارید تا بتوانید در آینده مربیگری 
کنید. اینکه من کار مربیگری را از پایه و اصولی آغاز 
ک��رده ام ابتدا به خاطر علاقه خ��ودم بود و پس از آن 
سیستم فوتبال آلمان به گونه ای بود که نمی توانستم 

غیر از این کار دیگری انجام دهم. من مربیگری A و 
B خ��ود را از آلمان گرفت��ه ام و پس از اینکه فوتبالم 
را کنار گذاش��تم 14 ماه در لیگ 5 آلمان مربیگری 
کردم زیرا برای امتحان ورودی پرولایس��نس باید در 
تیمی مدتی مربیگ��ری می کردم. در حال حاضر هم 
که مدرک مربیگری ام را گرفته ام س��عی دارم با نظر 

خانواده ام تیمی را برای مربیگری انتخاب کنم.
  چرا در فوتبال ایران وقتی بازیکنان فوتبال را کنار 
می گذارند، نمی توانن�د اصولی دوره های مربیگری را 

پشت سر بگذارند.
وقت��ی بازیکن��ان در فوتب��ال ای��ران از فوتب��ال 
خداحافظی می کنند، جایی نیس��ت که آنها بروند و 
دوره های مربیگری را ب��ه صورت اصولی یاد بگیرند. 
نباید به خاطر اینکه آنها کار را اصولی یاد نمی گیرند 
بازیکنان را هدف قرار بدهیم. باید برای کس��انی که 
می خواهند مربیگری را یاد بگیرند امکانات و شرایط 
لازم فراهم شود. سیس��تم آموزش مربیگری ما باید 

قوی تر شود.
  پس سیستم آموزش مربیان در ایران ایراداتی دارد، 

درست است؟
بل��ه، آموزش مربیان در فوتبال ای��ران با ایراداتی 
مواجه است. باید افرادی پای کار بیایند که خودشان 
مدرس فوتبال هس��تند تا بتوانند جوانان ما را خوب 
آموزش بدهند. البته باید شرایط به گونه ای باشد که 
کسی نتواند با رابطه تیم بگیرد. اگر اینگونه شود همه 

مجبور می شوند واقعا کار یاد بگیرند.
  نکته جالبی در مورد شما وجود دارد و آن این است 
که هر وقت به ایران می آیید به میدان انقلاب می روید 
و در آنجا کتابی می خرید تا مطالعه کنید. چه چیزی 

باعث شده که شما به مطالعه علاقه مند باشید؟
بله، گاهی اوقات که به ایران می آمدم برای خرید 
کت��اب به می��دان انقلاب می رفتم. ب��ه خاطر اینکه 
کتاب هایی که مد نظر من بود گاهی اوقات در جاهای 
دیگر وجود نداشت. زمانی که با تیم هم در اردوها بودم 
و به مس��افرت می رفتم و اوقات فراغتی داشتم حتما 
مطالعه می کردم. کتاب هایی که من مطالعه می کنم 
در زمینه ه��ای مختلف اس��ت. البته م��ن کتابخوان 

ماهری نیس��تم با این حال سعی می کردم همیشه 
مطالعه کنم. مطالعه کردن باعث می ش��ود شما دید 
بهتری نسبت به زندگی پیدا  کنید. به اعتقاد من یک 
فوتبالیست باید مطالعه کافی داشته باشد تا نسبت به 
موضوعات مختلف اطلاعات کافی در اختیارش باشد.

  با این حس�اب به فوتبالیس�ت های ایرانی توصیه 
می کنید که مطالعه داشته باشند؟

م��ن به کس��ی توصی��ه ای نمی کنم. هر کس��ی 
دیدگاه های خودش را دارد. شاید فردی دوست داشته 
باشد موزیک گوش کند. یک فرد دیگری دوست دارد 
اوقات فراغتش را با نرم افزارها سپری کند. هر کسی 
می تواند کارهای اوقات فراغت خود را خودش انتخاب 

کند. جهانبینی من اینگونه است.
  نکته جالب دیگری که در مورد شما وجود دارد این 
اس�ت که در تهران کمتر رانندگ�ی می کردید و اکثر 
اوقات به وسیله آژانس در شهر تردد داشتید. این کار 

دلیل خاصی دارد؟
در کل م��ن از رانندگی کردن خوش��م نمی آید. 
بنابراین سعی می کنم کمتر رانندگی کنم. هنوز هم 
که به ایران می آیم، یا به وسیله آژانس تردد می کنم 
یا با وس��یله نقلیه دوستانم به این ور و آن ور می روم. 
البته باید بگویم به خودرو علاقه ای ندارم. من در آلمان 
هم کمتر رانندگی می کنم و بیشتر اوقات به وسیله 
مترو و وس��ایل نقلیه عمومی در شهر تردد می کنم. 
ایستگاه قطار نزدیک منزل ماست و به همین دلیل 
بیشتر اوقات از این وس��یله استفاده می کنم. گاهی 
اوقات هم که هوا مس��اعد باشد مسافت های کوتاه را 

پیاده روی می کنم.
  اگر به 20 سال قبل بازگردید باز هم به فوتبال ادامه 

می دهید یا شغل دیگری را انتخاب می کنید؟ 
از کودکی چندین ش��غل را دوس��ت داش��تم اما 
پس از اینکه متوجه ش��دم در فوتبال اس��تعداد دارم 
همه انرژی ام را در این رشته گذاشتم. فکر می کنم تا 
اندازه ای به هدفی که می خواستم رسیده ام. هیچ وقت 
دوست ندارم به گذشته بازگردم زیرا مسیری طی شده 

است و در مقاطع مختلف بهترین تصمیم را گرفته ام.
  وحید هاش�میان به س�قف آرزوهای فوتبالی اش 

رسیده است؟
فوتب��ال س��قفی ندارد و هر کس��ی 
می توان��د به ه��ر آنچه ک��ه می خواهد 
برسد. من تا آنجا که می توانستم تلاش 
کردم تا به اهدافم برسم. البته به خیلی 
از مس��ائل و خواس��ته هایی که داشتم 
نرس��یدم اما زندگی همین اس��ت و به 
هرچ��ه که بخواهید نمی رس��ید. گاهی 
اوقات چیزهایی می خواهید که حق شما 
نیست اما به خاطر مسائلی به آن دست 
پیدا می کنید و گاهی اوقات هم به بعضی 
از مس��ائلی که دوست دارید نمی رسید. 
امی��دوارم خ��ودم و خانواده ام همیش��ه 
سلامت باشیم زیرا من به آینده امیدوارم.

  از ش�ما ب�ه عنوان یک فوتبالیس�ت 
موفق در محافل فوتبالی یاد می ش�ود. 
ش�اید یکی از رموز موفقیت شما سالم 
زندگی کردن است. نظر خودتان در این 

باره چیست؟
مهم ترین فاکتور برای یک فوتبالیست بدن سالم 
است، یعنی یک ورزشکار باید از نظر تغذیه و استراحت 
شرایط  خوبی داشته باشد. البته فکر سالم هم تاثیرات 
زیادی در موفقیت یک ورزشکار دارد. اگر می خواهیم 
در کاری موفق باشیم باید روی آن کار تمرکز لازم را 
داشته باشیم. به طور مثال وقتی می خواهید تحصیل 
کنید باید همیش��ه فکر و ذکرتان تحصیل باشد. بر 
همین اس��اس اگر فوتبالیستی هم می خواهد موفق 
ش��ود باید فکر و ذکرش تمرین باش��د. پش��ت کار و 
داش��تن اراده زیاد هم تاثیر مستقیم با موفقیت یک 
فوتبالیست دارد. پیروزی ها و همین طور مقام هایی که 
آنی به دس��ت می آید نباید یک ورزشکار را بی انگیزه 
کند. او باید همیشه حس رقابت داشته باشد.طبیعتا 
مسائلی چون شانس و همین طور دوستان و اطرافیان 
تاثیراتی در روند زندگی یک ورزشکار دارند. آلمانی ها 
مثالی دارند که می گویند باید در زمان مناس��ب در 

جای مناسب باشیم.
  خیلی از اهالی فوتبال دوس�ت دارند روزی شما را 
روی نیمکت یک�ی از تیم های لیگ برتری ببینند تا 
تجربیات تان را در لیگ ایران بکار بگیرید. آیا می توان 
امیدوار بود که ش�ما روزی در یکی از تیم های ایرانی 

مربیگری کنید؟
من همیشه دوس��ت دارم به فوتبال ایران کمک 
کن��م اما این را بدانید اگر ف��ردی می آید باید بتواند 
کمک کند یعنی باید ش��رایط فراهم باشد تا بتوانیم 
کم��ک کنیم. اما متاس��فانه آدم های غیر متخصص 
و ناکار بلد در فوتبال ایران بس��یار زیاد هستند. آنها 
سال هاست باعث ش��ده اند فوتبال ما روند کند رو به 

بدی را طی کند.
  به عنوان سوال پایانی، آیا برای بهبود روند آموزش 

مربیان فوتبال ایران پیشنهادی دارید؟
نه، زیرا سال هاست در مورد این مسائل و فوتبال 
ایران صحبت کرده ام اما الان مدتی اس��ت فهمیده ام 
صحبت هایم بیهوده است به همین دلیل نه انتقادی 
به این مجموعه دارم نه پیشنهادی را مطرح می کنم. 
امیدوارم آنها که در راس هس��تند بتوانند تصمیمات 

خوبی برای فوتبال ایران بگیرند.

عملک��رد ضعی��ف تیم مل��ی والیب��ال ای��ران 
در جام جهان��ی م��ورد انتق��اد و بعض��ا توهی��ن 
برخ��ی هوادارنماه��ا ق��رار گرفت��ه اس��ت. پرونده 
ب��ا   2015 س��ال  در  والیب��ال   جام جهان��ی 
4 پیروزی و 8 باخت و کس��ب عنوان هش��تمی و 
یک پله صعود نسبت به دوره گذشته بسته شد. هر 
چند عنوان هشتمی در غیاب تیم های قدرتمندی 
مانند برزیل، صربستان، فرانسه، بلغارستان و آلمان 
و پایین تر قرار گرفتن از تیم هایی مانند ژاپن، کانادا 
و آرژانتین و باخت های غیرمنتظره باعث شد تا این 
تورنمنت یک شکس��ت قلمداد ش��ود. در شرایطی 
که عملکرد خوب والیبالیست ها در مسابقات قبلی 
مانند لیگ  جهانی یا مسابقات قهرمانی جهان مورد 
استقبال مخاطبان قرار می گرفت، نتایج ضعیف در 
جام جهانی خشم بسیاری از آنها را برانگیخته تا جایی 

که برخی از آنها از توهین و ناس��زا گفتن به کسانی 
که تا چند روز پیش آنها را قهرمان ملی می دانستند 
هم ابایی ندارند. هر چند جو مناسب سالن 12 هزار 
نفری، برخی کارشناسان و جامعه شناسان را متقاعد 
کرده بود که فضای فرهنگی حاکم بر والیبال مناسب 
بوده و قابل قیاس با رش��ته ای مانند فوتبال نیست، 
اما حجم ناسزاهایی که در صفحه رسمی اینستاگرام 
فدراسیون خطاب به کادر فنی و بازیکنان به چشم 
می خورد نشان می دهد که فرهنگ هواداری در ایران 
به طور کل در س��طح پایینی قرار دارد و به رش��ته 
مربوط نمی شود.اس��تقبال مناسب مردم به والیبال 

در س��ال های اخیر را بدون تردید باید فقط مرهون 
نتایج خوب دانست و بس، دلیل این مدعا هم خالی 
ماندن س��الن 12 هزار نفری والیب��ال در بازی آخر 
برابر روسیه در لیگ جهانی است. فضای نامناسب 
س��الن های والیبال و تنش های به وج��ود آمده در 
برخی دیدارهای لیگ به خوبی نشان می داد که این 
رشته ورزشی هم شرایط فرهنگی نامناسبی دارد و 
حالا حمله عجیب و بی سابقه به ملی پوشان والیبال 
آن هم در صفحه رس��می فدراسیون این مساله را 
تایی��د می کند البت��ه در میان انب��وه پیام هایی که 
بازیکنان را به بی غیرتی متهم کرده و حتی عده ای پا 

را فراتر نیز گذاشته اند معدود پیام هایی نیز در جهت 
حمایت و فراموش نکردن زحمات قبلی آنها به چشم 
می خورد که نشان می دهد عده ای هنوز هستند که 
والیبال و والیبالیس��ت ها را برای خودش��ان دوست 
داشته باشند و نه نتیجه گرفتن، هرچند تعداد این 
پیام های حمایتی به نس��بت پیام های توهین آمیز 
بسیار کمتر اس��ت. بازیکنان نیز که معمولا عادت 
داش��تند در صفحه های شخصی خود پس از بازی 
چیزی بنویسند، در این دوره از رقابت ها کاملا خنثی 
شده اند و هیچ یک برای هواداران خود مطلبی قرار 
نداده اند، این در حالی است که پیش از این بازیکنانی 
مانند موسوی، محمودی و قائمی حتی پس از باخت 
نیز معمولا پیامی برای هواداران داشتند اما به نظر 
می رسد ترس از مورد توهین قرار گرفتن مانع این 

مساله شده است.

وحید هاشمیان در گفت وگو با »وطن امروز«:

در فوتبال ایران جایی برای امثال من نیست

فضای مسموم شبکه های اجتماعی همچنان قربانی می گیرد

این قسمت، قهرمانان دیروز و منفوران امروز!


